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Jean Jacques Askenasy, la 94 de ani, 
voluntar la spital în primele zile ale 
războiului cu Hamas 

 
Articol scris de Gabi Simon 

  
 

 Bulgar prin locul de naștere, francez în școala primară, apoi elev si student 
român și cetățean al Israelului de mai bine de jumătate de secol. Acest periplu 
identitar îi aparține uneia dintre cele mai mari somități din neurologia 
mondială, Jean Jacques Askenasy. La cei 94 de ani, pe care îi împlinește la 13 
noiembrie, este de o vitalitate de invidiat, dovadă că în nefasta zi de 7 
octombrie 2023, s-a dus voluntar la spitalul din Tel Aviv. A lucrat cot la cot cu 
doctorii din spital timp de 13 ore. Celebrul medic a povestit pentru Q 
Magazine care sunt îngrijorările în Israel de la Shabatul negru. Dialogul a fost 
facilitat de scriitorul Dinu Săraru, căruia îi mulțumim. 

 

 

https://www.qmagazine.ro/author/gabi/
https://www.qmagazine.ro/jean-jacques-askenasy-la-94-de-ani-voluntar-la-spital-in-primele-zile-ale-razboiului-cu-hamas/
https://www.qmagazine.ro/jean-jacques-askenasy-la-94-de-ani-voluntar-la-spital-in-primele-zile-ale-razboiului-cu-hamas/
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O PREVIZIUNE CU ȘAPTE ZILE ÎNAINTE 

Cu o săptămână înainte de evenimentul care a bulversat întreaga lume, a fost 

lansată la Academia Română cartea „Algoritmul Holocaustului și Reversibilitatea 

Om-Bestie”, apărută la editura RAO. În volum, profesorul de neurologie Jean-

Jacques Askenasy a pus în discuție conceptul de reversibilitate mentală a naturii 

umane la starea de animal sălbatic, analizând circumstanțele care au determinat 

implicarea mai multor categorii de persoane în cel mai tragic eveniment din istoria 

umanității, Holocaustul. 

 

„Am îndrăznit să întrerup mitul unicității holocaustului. Atunci când se vorbește de 

holocaustul celor șase milioane de evrei se consideră că este o unicitate, derivată 

din atrocități și ferocități de neimaginat. Am susținut în aula Academiei că 

holocaustul se poate repeta, nimeni nu a negat asta. Măcelul din 7 octombrie a 

depășit nivelul atrocităților din Al Doilea Război Mondial. Într-un fel, din păcate am 

prevăzut reeditarea Holocaustului”, a mărturisit Jean Jacques Askenasy. 

Într-adevăr, în cartea sa, la pagina 9 scrie „Neonazismul Iranian și fanatismul Islamic 

sunt angajate în pregătirea Holocaustului următor”. 
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În pagina următoare autorul se întreabă: „Cum a fost posibil ca mase de oameni să 

devină criminali, ucigași brutali și chinuitori sângeroși?”. Iar răspunsul la această 

întrebare este că „existența de milenii a antisemitismului joacă un rol important și de 

bază în algoritmul exterminării”. 

Askenasy enunță în volumul său și cele trei cauze ale algoritmului holocaustului: 

încrederea exagerată a agresorului, intensitatea demonizării evreilor și gradul de 

agresivitate necesar declanșării reversibilității om-bestie în creier. 

După atacul teroriștilor Hamas din 7 octombrie în care au fost uciși 1400 de 

israelieni, însuși premierul Benjamin Netanyahu a comparat această dramă cu cele 

din timpul nazismului. Ambasadorul Israelului la ONU, Gilad Erdan a mers chiar 

până într-acolo încât a purtat steaua galebenă a lui David pe care erau obligați de 

naziști s-o afișeze vizibil, ca semn al persecutării lor, gest condamnat însă de 

Directorul Muzeului Holocaustrului din Ierusalim, din cauza sensibilității multor evrei 

la această aducere aminte. 

HAMASNICII, FIINȚE - ROBOT 

Celebrul neurolog, vizibil afectat de starea de fapt din Israel, ne-a mărturisit că abia 

acum, după acea zi fatidică, poate interpreta anumite lucruri, pe care înainte nici 

măcar nu le-ar fi gândit. 

„Vă povestesc o secvență. Niște părinți au fost legați de mâini și de picioare iar pe 

copil l-au decapitat în fața lor. Și ca și cum asta nu ar fi fost îndeajuns, au luat capul 

copilului și s-au jucat cu el volei și din când în când și fotbal. Asemenea cruzime este 

greu de suportat, este de necrezut poate, dar e realitatea, din păcate. Acești 

hamasnici sunt niște ființe care de la naștere au fost educați că trebuie să omoare 

evrei, că locurile în care stau aceștia le aparțin și că menirea lor pe acest pământ 

este să le cucerească înapoi. Acest tip de educație a făcut din ei niște roboți care au 

un algoritm al necesității de a omorî, și din păcate sunt imposibil de reeducat. Deși 

sunt ființe, algoritmul pe care se bazează toate acțiunile lor nu poate fi modificat. Nu 

poate reveni un astfel de robot-ființă la statutul de om. Aceasta este explicația pe 

care o dau tragediei din 7 octombrie. Din acest considerent, armata israeliană a 

ajuns la concluzia că unica soluție este să-i facem să dispară”, a declarat pentru  

Q Magazine Jean Jacques Askenasy. 
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El interpretează războiul de acum ca fiind cea de-a doua parte a războiului israelian 

de independență. 

„Noi, în 1948, am făcut războiul de independență parțial. A doua fază a războiului de 

independență a început la 7 octombrie 2023. Vom vedea dacă vom reuși să 

ajungem la victorie sau nu. Aș spune că acesta nu este doar războiul Israelului, este 

războiul umanității față de barbarie. Este un război al omenirii de pe planetă, un 
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război care interesează cele opt miliarde de oameni care trăiesc pe pământ.”, a 

reflectat Askenasy. 

ISRAELUL, UMANITATEA ȘI LUPTA ÎMPOTRIVA 
BARBARIEI 

Istoria și dorința de a aparține cu totul unui pământ și unui steag l-au făcut pe 

celebrul medic să opteze pentru plecarea în Israel, după 33 de ani în care a stat în 

România. 

„Eu am trăit doi ani jumătate în Bulgaria, unde m-am născut, am trăit 7 ani în Franța, 

la Paris, unde am fost la școala primară, apoi am trăit 33 de ani în cea mai frumoasă 

țară din lume, mai frumoasă decât Elveția, care este România. Am socotit, că am 

nevoie să am o limbă, un steag și un pământ cărora să simt că le aparțin și îmi 

aparțin. S-a întâmplat la 31 octombrie 1972. La ora 20.07 am ieșit din avionul Tarom 

și am pus piciorul pentru prima dată în viața mea pe pământ israelian. 

În decurs de 75 de ani, un deșert sălbatic, sterp și arid a devenit, 

conform indicelui dezvoltării umane al Națiunilor Unite, una dintre 

cele mai dezvoltate națiuni din lume. 

Israelul a descoperit ambulanțele de tip Uber, a descoperit USB-ul, securitatea 

cibernetică, irigația modernă prin picurare, a descoperit Waze-ul. Ehud Shaptai, un 

geniu în opinia mea, a început proiectul Waze cu 25 de shekel, echivalenț a 29 de lei 

românești, și a vândut această descoperire cu peste un miliard de dolari, în 2013, la 

Google. 

Israelienii au descoperit Rewalk, care îi face pe paralizați să umble din nou, au 

descoperit economia comportamentală, care a primit premiul Nobel în 2002. 

 

Avem un sistem antirachetă, Iron Dome, și avem acum un GPS pentru creier care 

permite neurochirurgilor să facă cu mult mai multă atenție extirpări de tumori și alte 

intervenții. 

Toate acestea arată în mod clar cum acest popor, în 75 de ani, a venit în ajutorul 

omenirii, în ajutorul umanității. Din toate aceste motive, cred că acest război 
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reprezintă lupta între întuneric și lumină. Avem și noi criminalii noștri, dar nu ne 

putem apropia de exterminările naziste sau de exterminările hamasnicilor”, a povestit 

Jean Jacques Askenasy. 

UN VOLUNTARIAT FIRESC 

Și cum faptele sunt cele care confirmă vorbele, Askenasy a decis în ziua fatidică de 

7 octombrie să lase totul pentru a sări în ajutorul colegilor săi, asaltați atunci de mii 

de răniți. 

 

„Au năvălit în spital aproape 2.000 de oameni răniți. Medicii traumatologi, chirurgii au 

avut de lucru enorm. Acolo unde era o problemă de neurologie, o problemă de 

paralizie, trebuia să pun un diagnostic. Întreg corpul medical a fost la mare înălțime. 

Eu am stat cât am putut, cam 12-13 ore. Am două boli cu care mă lupt și rezist cât 

pot. Am stat cât m-au ținut puterile pentru că nu am vrut să-i determin pe colegi să 

se ocupe și de mine în acele zile. Când am simțit că devin o problemă, am dispărut. 

Dar nu este un fapt excepțional din punctul meu de vedere. Am făcut ceea ce cred 

că ar fi făcut oricine în aceeași situație. În acest fel m-am simțit mai aproape de fiul și 

nepotul meu, medici militari. Le-am fost astfel alături”, a mărturisit neurologul 

pentru Q Magazine. 

Despre decența durerii la evrei, care paradoxal, a transformat Israelul din victimă în 

agresor, profesorul Askenasy afirmă că „altfel nu se poate”. 
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„Concepția iudaică, iudaismul, nu permite să arăți un rănit sau un mort. Este interzis 

acest lucru. Roboții hamasnici, în setea lor de a arăta ce au făcut au filmat aproape 

tot. Probabil le era frică că lumea nu va crede că au decapitat, că au spintecat burțile 

unor femei pentru a scoate pruncii etc. 

Filmările lor au dat posibilitatea ca, în ciuda legilor iudaice, Israelul să demonstreze 

toate aceste lucruri. 

Pe de altă parte, ei s-au specializat în jocul de imagine, de fake news pe care să-l 

împrăștie în toată presa. Cazul cu spitalul din Fâșia Gaza este arhicunoscut. A durat 

24 de ore până s-a dovedit cu date precise că nu era adevărată aserțiunea lor. E 

adevărat că atunci oamenii s-au inflamat isteric și impulsiv până să afle exact ceea 

ce s-a întâmplat. Dar, altfel nu se poate. Dacă nu respectăm adevărul, noi pierdem 

încrederea în ce spun autoritățile despre ce se întâmplă pe front. Și aceasta, cred, 

că ar fi foarte grav pentru Israel”, a mai spus Askenasy. 

VALUL DE ANTISEMITISM SE VA TRANSFORMA ÎN 
TSUNAMI 

În opinia sa, manifestațiile pro Hamas și anti- israeliene sunt expresia neînțelegerii 

realității de la fața locului, întrucât evenimentele sunt gândite în cheie occidentală, 

ceea ce nu se aplică pentru regiunea Fâșiei Gaza. 

 

„Este o populație care, în primul rând, își exploatează proprii copii, mamele, ei se 

folosesc de spitale, de grădinițe, ca să atace. Și ei pretind ca noi să le dăm dreptul 

să vină 100 de camioane pe zi să le aducă mâncare și combustibil. Hamas conduce 

Gaza și în niciun caz nu vor lăsa ca benzina să ajungă la școli sau la spitale, ci o vor 

folosi pentru interesul propriu. Cei care au într-adevăr nevoie de mâncare și de 

combustibil vor primi, în cel mai bun caz, niște firimituri. Trebuie să se înțeleagă că 
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Israelul nu se luptă cu un stat, cu o națiune, ci cu o organizație de teroriști. De aceea 

spun că este vorba de lupta civilizației cu barbaria, a progresului cu regresul. Lumea 

nu înțelege, de aceea se țipă în favoarea hamasnicilor. Războiul nostru în Gaza nu 

se poate termina decât cu o victorie sau o înfrângere. Victorie, continuăm să 

existăm, înfrângere, Israel dispare. Din păcate valul de antisemitism se va 

transforma rapid în tsunami”, apreciază profesorul neurolog. 

UTERUL FEMEII ISLAMICE ȘI EURABIA 

Askenasy nu este deloc optimist în ce privește viitorul Europei și consideră că acesta 

depinde în totalitate de „uterul femeii arabe islamice”. 

 

„În Europa se desfășoară un proces natural, un proces care are loc de foarte multă 

vreme: cel al înlocuirii populației. Natalitatea islamică este dublă, uneori triplă față de 

natalitatea țărilor europene. Altfel spus, Europa se va transforma într-o Eurabie în 

decurs de maximum 30 de ani. În 30 de ani Franța va înceta să existe complet, ea 

va aparține Eurabiei și foarte multe alte țări vor deveni țări islamice. Aici nu este 

vorba de război, este vorba de uterul arăboaicei islamice care, făcând de trei ori mai 

mulți copii decât autohtonii, va înlocui populația acelui teritoriu. Este un proces care 

trebuie văzut în dinamica lui. Până nu demult, România a făcut o transfuzie de 

sânge proaspăt Europei. Italia, Germania, Franța, Belgia, Spania, Portugalia, toate 

acestea au primit români de la vârsta de 20 la 40 de ani, bărbați plini de energie, cu 
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creier bun, fete românce frumoase, tinere, deștepte care s-au dus acolo, s-au 

căsătorit, au făcut copii. Este adevărat, România a pierdut câteva milioane bune prin 

această transfuzie de sânge făcută țărilor aflate în curs de islamizare și a făcut un 

gol în populația României”, a concluzionat Jean Jacques Askenasy. 

CARIERA PROFESORULUI ASKENASY 

A primit doctoratul în medicină cum laude de la Universitatea din Cluj în România în 

1954. Numit instructor de neurologie în anul V. 

A făcut rezidențiatul de Neurologie la Institutul Neurologic al Academiei, în 1956. 

A devenit doctor în Știinte la Universitatea C.I.Parhon Bucuresti, în 1969. 

Din 1973, a activat ca neurolog la Spitalul Ichilov-Universitatea Tel-Aviv, iar timp de 

un an (1974-1975) a fost cercetător în neuroștiință la Institutul Weitzman. 

În 1981 a fost numit Prof. Asociat de Neurologie la Mount-Sinai School of Medicine 

NY University, unde a lucrat împreună cu Prof. Melvin Yahr și Prof. Eliot Weitzman la 

proiectul „Somnul la pacienții cu Alzheimer”. Ulterior, a fost numit Director al 

Centrului de Medicină a Somnului de la Centrul Medical Sheba. În această calitate a 

organizat cursurile de medicina somnului la Universitatea din Tel-Aviv. În 1986 a fost 

nominalizat profesor la Universitatea Pierre et Marie Curie, Clinique Charcot. 

În 1995 a fost nominalizat profesor clinic de neurologie la Sackler School of 

Medicine din Tel Aviv. Profesor de criminalistică la Facultatea de Drept Bucmann, 

Universitatea Tel-Aviv. 

Este autor a 13 cărți, 22 de capitole în cărți, 103 articole științifice originale și 

rapoarte de caz în domeniul Neurologiei și Medicina Somnului, 212 participări active 

la congrese naționale și internaționale. a susținut ca invitat 45 de prelegeri. 

Printre numeroasele medalii, decorații și distincții primite de-a lungul timpului, se 

numără și „Meritul sanitar” în grad de Ofițer înmânată de președintele României în 

2013. 

Este membru de onoare al Academiei Române. 

NOTĂ – Editura SAGA 2024 pregătește (în limba engleză) o ediție a doua, 

actualizată  a cărții ALGORITMUL HOLOCAUSTULUI.  

 

 


